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چهره ها

سخنان رهبری آرام بخش بود 

محمدعلــی ابطحی، فعــال سیاســی اصلاح طلب در 

حســاب کاربــری خــود در شــبکه اجتماعــی ایکس 

نوشت:»سخنان امروز)جمعه 13 مهر( رهبری انقلاب در 

شرایط پر التهاب منطقه و حالت روحی و روانی داخلی 

که مردم نگران جنگ هستند، آرام بخش بود. اصل اقامه 

نمــاز در این شــرایط و دیدارهای عادی ایشــان هم کار 

شجاعانه و تســکین دهنده ای بود. این جمله کلیدی، 

مهمتر از همــه بود: در انجام وظیفه نه تعلل می کنیم و 

نه شــتاب زده می شویم. اســرائیل از این مواضع آشفته 

می شود نه از مواضع تند و افراطی.«

 خطبه ای برای کاهش التهاب 

احمد زیدآبادی، فعال سیاســی و روزنامه نــگار در کانال 

تلگرامی خود درباره سخنان رهبری نوشت:»خطبه های 

نمازجمعــه امــروز )جمعــه 13 مهر(رهبــری جمهوری 

اســلامی در تهران از نــگاه من نوعی کمــک به کاهش 

التهاب در منطقه اســت. اگر اســرائیل دســت به اقدام 

ویرانگــری در خــاک ایــران نزند، به نظــرم این خطبه ها 

می تواند مسیر خشونت فزاینده در خاورمیانه را به سمت 

دیپلماسی بچرخاند. مشکل اما این است که هیچ ابتکار 

دیپلماتیک منصفانه ای در دستور کار علنی جامعه جهانی 

قرار ندارد. امیدوارم به زودی چنین ابتکاری شکل گیرد.«

 سخنان رهبری نماد وحدت 
و وفاق ملی 

محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهور در حســاب 

کاربری خود در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت:»نماز 

جمعه امروز)جمعه 13 مهر( تهران نمــاد بارز وحدت و 

وفاق ملی، ایمان اسلامی و اقتدار ایران، و تجلی بخش 

پیوند عمیق رهبــر فرزانه و مردم فهیم ایــران عزیز بود. 

اقتــدار و نگرش معتدل، بــا محوریت دفاع مشــروع و 

صلح طلبانه، صــدای قاطع ایرانیان بــه جهان خواهد 

بود. امروز خاطرات ماندگار نمازهای جمعه اول انقلاب 

برایمان زنده شــد و یکبار دیگر ارزش ویژه سنت بزرگ و 

بی بدیل نمازجمعه هویدا گشت. بار دیگر، ایران و ایرانیان 

در جامعه جهانی نقش آفرین و تاریخ ساز خواهند بود.«

اعلام جرم برای ایجادکنندگان 
وحشت در فضای مجازی 

قوه قضائیــه اعلام کــرد:»در روزهای اخیــر، برخی از 

حساب های کاربری در شبکه های اجتماعی مانند شبکه 

ایکس، کانال هــای تلگرامی و یا فعالین فضای مجازی 

اقدام به انتشــار اخبار کذب یا ایجاد رعب در راســتای 

خدشه به امنیت روانی جامعه کرده اند.  دادستانی تهران 

اعلام کرد با رصد فضای مجازی و شناسایی متخلفان، 

علیه برخی افراد اعلام جرم شــده، برخی مورد برخورد 

قضایی قرار گرفته اند و به برخی دیگر تذکر داده شــده 

اســت«. این گزارش حاکی است؛ برای افرادی که علیه 

آن ها اعلام جرم شده پرونده قضایی تشکیل شده است.

ساعت شروع صفحه آرایی
ساعت پایان صفحه آرایی

ساعت پایان ویراستاری
امضای دبیر سرویس

تایید سردبیر
تایید مدیرمسئول
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 فشار مجلس 
برای انتصابات؟

سمیه متقی و پریسا هاشمیگروه سیاست

»وفــاق ملی« شــعار دولت بــود و همراهی مجلــس و دولت هم 

موضوعــی بود کــه برخی نماینــدگان در پــی رای اعتمادی که 

بــه وزرای پیشــنهادی دولت دادنــد، در بوق و کرنــا کردند؛ رای 

اعتمــادی که بنــا بر تجربه تاریخی مــا در ادوار حضــور دولت و 

مجلس غیرهمسو آنقدرها هم بی سابقه نبود و نمونه برجسته آن 

مجلس پنجم به ریاست علی اکبر ناطق نوری و دولت اصلاحات 

به ریاســت جمهوری سیدمحمد خاتمی اســت. حالا اما اگرچه 

فقط دو ماه اســت که از اســتقرار دولت گذشــته؛ به نظر می آید 

که رابطه ها در حال شــکرآب شــدن اســت؛ نمونــه اش همین 

اظهارنظراتی که طی این روزها با شدت و حدت علیه دولت ابراز 

شده و بیش از آنکه جنبه نقد داشته باشد به نوعی عقده گشایی 

سیاســی اســت. بگذریم از اینکه همین مجلس طــی روزهای 

گذشته با نپذیرفتن استعفای عبدالکریم حسین زاده  عملاً بر این 

محمدانور بجارزهی نماینده چابهار:

پزشکیان برای استعفای 
حسین زاده به مجلس می آید

نمایندگان مجلس به اســتعفای حســین زاده رای 

ندادنــد؛ آن هم زمانی که پزشــکیان در ایران حضور 

نداشــت و تحلیل ها آن را مانع تراشی مجلس برای 

دولت در مسیر وفاق ملی می دانستند. محمدانور 

بجارزهــی، نماینــده چابهار به هم میهــن می گوید 

که پزشــکیان برای گرفتن استعفای حسین زاده به 

مجلس می آید. این گفت وگو در ادامه می آید:

Ó 
 چرا نمایندگان در انتصاب استانداران این چنین 

آشکار دخالت داشتند؟

برخی از وزرا برای رسیدن ســریع تر و بهتر در حوزه های 

انتخابیه به یک رویکرد درســت و تعاملــی از نمایندگان 

مجلس مشورت خواســتند. با توجه به آنکه مقام معظم 

رهبری هم می فرمایند: »در انتصابات هرگز دخالت نشود، 

اما مشــورت خوب است و می تواند با نمایندگان مجلس 

مشــورت کند.« این اصل مهم مشــورت در دســتور کار 

نمایندگان قرار گرفت. وزرا البته مختار هستند کسانی را 

که مراجع تایید صلاحیت می فرمایند برای مسئولیت های 

مختلف استاندار، فرمانداران و مدیران کل استفاده کنند. 

به انتصاب استانداران توجه کنید. برای استان کردستان 

از نخبگان بومی استفاده شده اما به ما گفتند اگر استاندار 

سیستان و بلوچستان غیربومی باشد بهتر است. تاکنون 

هم تعیین استاندار سیستان و بلوچستان در حال بررسی 

اســت. اگر قرار بود حرف نمایندگان ملاک قرار گیرد که 

تاکنون تکلیف مشخص شده بود. وزارت کشور به صورت 
مستقل تصمیم می گیرد.

Ó 
 بــه نظر می رســد در برخی موارد هم بــر وزارت 

کشور فشــارهایی وارد می شــود. این موضوع در 

آینده بحث نظارتی مجلس را زیر سوال نمی برد؟

اگر بحث دخالت وجود داشــته باشــد حتماً مســئولان 

استانی وامدار خواهند شــد. نمایندگان با مردم زندگی 

می کنند و به دلیل حضور در حوزه انتخابیه به مشکلات 

واقف هســتند. قطعــاً به دلیل ارتباط بیشــتر بــا مردم 

می توانیم مشــورت و پیشــنهادهای خوبــی بدهیم اما 

اگر نمایندگان فردی بــدون رزومه و توانمندی خاصی را 

پیشنهاد بدهند قطعاً دخالت است. 
Ó 

چــرا بعضــی از نمایندگان بــا اســتعفای آقای 

حسین زاده موافقت نکردند؟ 

من معتقدم کاش با این اســتعفا موافقت می شد. من به 

آن رای موافق دادم. ایشــان – حســین زاده - هم خانواده 

شهید است و هم دو، سه دوره نماینده مجلس بوده است. 

بنابراین توانمند و واقف به قوانین است. کاش همکاران ما 

این کار را نمی کردند. البته من از ایشان پرسیدم و دوباره 

می خواهد اســتعفایش بررسی شود، طبق قانون کسی 

که نماینده است و مسئولیت جدیدی قبول می کند، به 

منزله انصراف از نمایندگی است. ما استعفای دو وزیری 

که از مجلس رفتند را هم رای گیری نکردیم. نیازی به این 

موضوع نبود برای آقای حسین زاده هم نیازی نیست که 

رای گیری شود. من قانون را مطالعه کردم. البته هنوز در 

حال پیگیری هستند و امیدوارم کارشان درست شود. من 

حس می کنم یک بخشی از مجلس در این تصمیم گیری 

سیاسی عمل کردند. با توجه به اینکه قانون تصریح کرده 

که قبول مســئولیت برای یک نماینده به منزله انصراف 

اســت. منعی وجود ندارد. پزشــکیان دوباره به مجلس 

می آیند و امیدوارم این موضوع اصلاح شود. 
Ó 

 یعنی آقای پزشکیان برای این موضوع به مجلس 
می آید؟

پزشــکیان به واسطه ســفر خارج از کشــور نتوانست در 

مجلس باشــد. قرار شد که به مجلس بیاید و حتماً دفاع 

می کنــد. من هم به عنــوان یکی از خدمتگــزاران ملت 

ایران می خواهم که ایشــان – پزشکیان – تشریف بیاورد تا 

حســین زاده به دولت برود. ضمن اینکه حســین زاده از 

اقوام و مذاهب هســتند و اگر از این منظر به مسئله نگاه 

کنیم اهمیت بیشــتری پیدا می کند. پزشکیان کسی را 

انتخاب کرده که برای اولین بار یک کُرد اهل سنت بشود 

معاون ریاســت جمهوری. کسی که فرزند و برادر شهید و 

چند دوره نماینده مجلس بوده است. اگر از این جنبه به 

موضوع نگاه کنیم متوجه می شویم که این مساعدت برای 
وفاق ملی ارزشمند است.

اینطور به نظر می رســد کــه نمایندگان مجلــس وفــاق را در انتخاب 

اســتانداران و معرفــی  آنهــا قبــول دارنــد اما بــرای رای به اســتعفای 

عبدالکریــم حســین زاده وفاق را طــور دیگری معنا می کننــد. فرهاد 

شهرکی، نماینده زابل و زاهک اما از جمله نمایندگانی است که تاکنون 

به این وفاق پایبند بوده و حتی به استعفای حسین زاده برای حضور در 

دولت رای داده است. او به سوالات هم میهن در این موارد پاسخ داده 

که در زیر آمده است:

Ó 

 چرا با وجود تاکید قانون اساسی بر تفکیک قوا، نمایندگان در انتصاب 

استانداران مداخله کردند؟

من از مجمع نمایندگان ســایر اســتان ها خبر ندارم. اما در استان سیستان و 

بلوچستان بعد از انقلاب حدود 1۹ استاندار داشتیم که هیچ کدام از آنها اهل 

استان و حتی تجربه استانداری هم نداشتند. این در حالی است که سیستان 

و بلوچستان 11درصدِ خاک جمهوری اسلامی )بیش از یک دهم خاک کشور( 

است. با دو همسایه تا کشور افغانستان و پاکستان با پیچیدگی هایی روبه روست. 

در جنوبش تنها دریای عمان قرار دارد که با اقیانوس هند و تنها بنادر اقیانوس، 

انواع پیچیدگی های مذهبی و سنتی را داریم. یعنی با وجود انواع پیچیدگی ها 

استانداری انتخاب می شود که تاکنون استاندار نبوده و با ورود به استان تازه به 

تجربه اندوزی می پردازد تا با مسائل قومی، قبیله ای، آداب و سنن و... آشنا شود. 

هزینه این انتخاب را تاکنون مردم استان داده اند و انواع و اقسام طنزها در 

منطقه درست شده است. مثلاً گفته اند: »فلان منطقه طغیان کرده.« 

استاندار که نمی دانسته منظور منطقه است یا رودخانه، گفته: »بروید 

او را بگیرید تا ببینیم چرا طغیان کرده است؟« به همین دلیل مجمع 

نمایندگان اســتان با آقای پزشکیان و وزیر کشــور پیشنهاد کرد که 

یکی از افراد توانمند استان را به عنوان استاندار برگزینند. اگر از افراد 

استانی هم استفاده نمی شود حداقل تجربه استانداری موفقی 

در اســتانی کوچک تر از سیســتان و بلوچستان داشته 

باشــد. اما ما فردی را معرفی نکردیم. ما در راســتای 

وظیفــه نظارتی و البتــه توصیه هــای مقام معظم 

رهبری مبنی بر دادن مشاوره به دولت پیشنهادات 

خود را ارائه کردیــم و در این مورد نه اصرار کردیم 

و نه فرد خاصی را معرفی. اما خواهش می کنیم 

که از فرزندان توانمند این استان استفاده کنند. 

۴۵ ســال از انقلاب گذشته و این پتانسیل در 

اســتان وجود دارد که حتی اگر در استان خودمان هم نشد در جای دیگری از 

فرزندان توانمند ما استفاده کنند.
Ó 

 نمایندگانــی کــه اســتاندار معرفــی می کنند باعــث وام دار شــدن 
استانداران نمی شوند؟

من باز شاهد بودم که مسئولان – وزارت کشور - مربوطه از نمایندگان می خواهند 

که افراد را معرفی کنید. ما در نامه ای سرگشاده خواستیم که استاندار سیستان 

و بلوچستان بومی باشــد و گفتیم که مردم انتظار دارند با گذشت بیش از ۴۵ 

ســال از انقلاب از فرزندان ما اســتفاده شود، با ما تماس گرفته شد که شما به 

مصادیق بگویید و اســم بدهید. اما براســاس اصل تفکیک قوا اگر در واقع 

نمایندگان مشــورت دهند تا یک فرد قوی انتخاب شود مشکلی پیش 

نمی آید اما اگر خودشــان فردی را معرفی کنند نمی توانند از جنبه 

نظارت درست عمل کنند. اگر نماینده یقه وزیر را بگیرد که استاندار 

ناکارآمد است می گوید: »خودت معرفی کردی.«
Ó 

 دولــت از نمایندگان در راســتای وفــاق ملی و بهتر اداره شــدن 

کشــور، مشــورت خواســته و نمایندگان قبــول کردند و 

بارهــا بر این تاکید داشــتند که ما بیشــترین 

همراهی را با دولت داشتیم. نظرتان درباره 

عدم موافقــت نمایندگان با اســتعفای 

عبدالکریم حسین زاده چیست؟

بنده بــه عنــوان یک عضــو مجلس 

کــه در ایــن رای گیری حاضــر بودم 

ایشــان رای دادم  اســتعفای  بــه  و 

می گویــم؛ این حق مجلس اســت 

فرهاد شهرکی نماینده زابل و زاهک:

معرفی استاندار، نظارت بر وزیر را با مشکل مواجه می کند
و شــاید در دوره های مختلف هم این اتفاق افتاده است. البته برخی 

از دوســتان اعلام کردند چرا اصلاً این استعفا به رای گذاشته شده؛ 

این قانون اســت. نکته بعدی اینکه در رایزنی ها به هیچ عنوان چنین 

موضوعی مطرح نشد. اما مطرح شد که آقایان پزشکیان، نوری قزلجه 

و دنیامالــی از مجلس بــه دولت رفتند. ما یک جامعــه ۸۰ میلیونی 

هســتیم و قحط الرجال نیســت که بگوییم حتماً ایشــان باشد. من 

احساس می کنم برخی تندروی می کنند اما من معتقدم که اگر ایشان 

– پزشــکیان – بخواهد از اهل سنت اســتفاده کند جامعه اهل سنت 

چند میلیون نفر هســتند. در هر صورت این قانــون در مجلس اجرا 

شد و متاسفانه هفت هشت رای کم آورد. دوستان مخالف می گفتند 

ایشان تک نماینده شهر بوده و با رفتنش به دولت باید تا یکی دو سال 

دیگر وظایف او به نماینده دیگری واگذار شود. شاید اگر دو نماینده از 

این شــهر وجود داشت نمایندگان بهتر رای می دادند. اما نمایندگان 

مجلــس در زمان رای اعتماد با وجــود پیش بینی های صورت گرفته، 

به این جمع بندی رســیدند که »به ایشــان – پزشکیان - اعتماد کنیم 

و آینده خوانــی و پیش بینی نکنیم«. مجلس در این موضوع مقداری 

از خودگذشــتگی کرد؛ آن هم به خاطر مردمی که با شــوک شهادت 

رئیس جمهور پای صندوق رای آمده بودند. اما معنای وفاق ملی این 

نیســت که مجلس به وظیفه نظارتی خود عمل نکند و تا موضوعی را 

مطرح کند بگوییم شــما زیر میز وفاق ملی زدید. طرح موضوع وفاق 

یک بحث انحرافی اســت و من فکر می کنم شــاید بعضی از مدیران 

اجرایی می خواهند از زیر بــار نظارت فرار کنند. قطعاً هزینه هرگونه 

کوتاهی مجلس از منظر نظارت را مردم می پردازند.

طبــق اصل پنجــاه و هفتــم قانون اساســی؛ »قوای حاكــم در جمهوری 

اسلامی ایران عبارتند از: قوه مقننه، قوه مجریه و قوه قضائیه كه زیر نظر 

ولایت مطلقه امر و امامت امت بر طبــق اصول آینده این قانون اعمال 

می گردند. این قوا مســتقل از یكدیگرنــد.« برخی معتقدند که تفکیک و 

اســتقلال قوا که مورد اشــاره این قانون اســت، با دخالت نمایندگان در 

تعیین استانداران مورد لطمه قرار گرفته است. اما نمایندگان معتقدند 

که در راســتای وفاق ملی به دولت مسعود پزشکیان مشورت می دهند 

و در این مســیر قرار دارند. روح الله لک  علی آبــادی، نماینده درود و ازنا 

در گفت وگو بــا هم میهن به این موضوعات پرداخته اســت که در ادامه 
می آید:

Ó 

 چرا برخی از نمایندگان استاندار معرفی کرده اند؟ معرفی استانداران 

از سوی نمایندگان با تفکیک قوا متناقض نیست؟

با توجه به اینکه آقای پزشــکیان تجربه و عقبه چند دوره نمایندگی مجلس را 

دارد و بنا را بر ارتباط با نمایندگان گذاشــته است، خواستند که نمایندگان به 

آنها مشورت بدهند. در جلسه ای که با وزیر کشور داشتیم ایشان گفت: »به ما 

کمک و مشورت بدهید. چند گزینه معرفی کنید چون برای انتخاب استاندار 

بومی احتمال دارد شــناخت کافی نداشته باشیم.« قطعاً نمایندگان شناخت 

بهتر و بیشــتری از حوزه انتخابیه و استان خود دارند. در نتیجه مشورت دادن 

بــه وزرا به هیچ وجه دخالت محســوب نمی شــود و تفکیک قوا بــا این تعامل 

خدشــه دار نمی شود و مطمئن باشید هر وزیری حق خود می داند انتصاباتش 

را انجام دهد و حتی پیشــنهادات را هم در آن دخیل نکند. بنابراین مشــورت 

نمایندگان در مورد انتصاب اســتانداران دخالت در اجرا محســوب نمی شود. 

مطمئن باشــید، هر زمان که دولت درخواســت کمک در هر حوزه ای داشــته 

باشد نمایندگان کمک می کنند.
Ó 

 اگر نمایندگان استانداران را معرفی کنند، در حوزه نظارت بر عملکرد 

وزارت کشور با مشکل روبه رو نمی شوند؟

چه ربطی به نظارت نمایندگان دارد؟ من فکر می کنم مسائل را قاطی کرده ایم. 

اســتاندار باید از سوی وزیر کشور انتخاب شود که وزیر کشور هم از نمایندگان 

مشورتی خواسته اســت. شاید هم از افراد معرفی شده استفاده نکند و 

این خواســت و تصمیم وزیر کشور اســت. این خواست وزیر کشور 

بوده نه نمایندگان. به همین دلیل اگر وزیری در یک حوزه درست 

عمل کرد و در حوزه دیگری عملکرد اشتباهی داشت نمی توان 

حق نظــارت را از نمایندگان گرفت. مطمئن باشــید نمایندگان 

به وظیفه قانونی و نظارتی خود درســت، محکم و به موقع اقدام 

خواهند کرد. به نظر من عملکرد وزرا براســاس شعار آقای دکتر 

پزشکیان در انتخابات مبنی بر »وفاق همدلی بین 

دولت و مجلس« اســت. تلاش نمایندگان 

نیز بر اساس همکاری است. ما دنبال 

ایــن نیســتیم کــه هــر روز وزرا را به 

مجلس فرابخوانیم. چرا که حضرت 

آقا فرمودند: »هر روز ســوال از وزرا 

نکنید و وقت آنها را نگیرید.« اما اگر موضوع خاصی در کشــور ایجاد شــود یا 

احساس شود که وزیری کم کاری داشته، از وظایف خود تخطی می کند یا ترک 

فعلی صورت گرفته، مطمئن باشید که نمایندگان به وظایف قانونی خود عمل 
می کنند.
Ó 

 برخــی از تحلیل گــران معتقدند که پــس از انتخاب اســتانداری که 

نماینــدگان معرفــی کرده اند، ایــن اســتاندار وام دار نمایندگان شــود. 

نمایندگان در معرفی افراد به این موضوع توجه داشته اند؟

این یک سفسطه است اگر بخواهیم از این زوایه نگاه کنیم که وزیر کشور وام دار 

نمایندگان است مگر انتخاب وزیر کشور غیر از کسب رای نمایندگان رخ داده 

اســت؟ مگر تمام هیئت دولت غیــر از رای نمایندگان به دولت راه یافتند؟ وزرا 

وام دار نمایندگان هســتند؟ اگر وزیر نیاز به مشــورت نمایندگان داشــته باشد 

این وظیفه نمایندگان اســت که به او مشــورت دهند. اما وزیر موظف نیســت 

به صورت صددرصد از این مشــورت استفاده کند. بنابراین هیچ وامداری هم 

وجود ندارد. سعی بر این است که کشور بر پایه خرد جمعی اداره شود. افرادی 

که در پارلمان حضور دارند نخبگان کشور و به هر حال عصاره ملت هستند که 

در مجلس جمع شده اند. پزشکیان هم به این ظرفیت به خوبی واقف است و به 

تمام وزرا  گفته که با نمایندگان مشورت کنید و ما هم به آنها مشورت می دهیم. 

این رویه دخالت در فعالیت دولت نیست و تفکیک قوا نیز سر جای خود باقی 
است. 
Ó 

 در مسیر وفاقی که دارید به آن اشاره می کنید؛ چرا نمایندگان مجلس 

با استعفای عبدالکریم حسین زاده برای حضور در دولت رای ندادند؟ 

این اقدام مجلس شایعه رد شــدن استعفای آقای حسین زاده به دلیل 

اهل سنت بودن را قوت بخشید.

اصــلاً چنیــن موضوعی را قبول نــدارم. در مجلس برادران زرتشــتی، کلیمی 

و آشــوری نیــز حضور دارنــد و هیچ فرقی بیــن نماینده ها وجود نــدارد. همه 

نماینده ها با هم برادریم. برادران اهل سنت از ما جدا نیستند. موضع جمهوری 

اسلامی در مورد غزه و فلسطین دلیل این حرف است. آنها اهل سنت هستند 

یا شــیعه؟ تمــام مجلس یک صدا از اهل ســنت دفاع می کننــد و گاهی مورد 

اعتراض قرار می گیریم. شــیطنت هایی می شــود و به ما می گویند: »شما چرا 

از اهل ســنت دفاع می کنید؟« بین اهل سنت و شــیعیان هیچ فاصله ای 

وجود ندارد و همه دارای یک قبله، یک پیغمبر، یک دین، آیین و کتابی 

هستیم. آقای حسین زاده باید رای کافی را از مجلس بیاورد تا به دولت 

برود. اتفاقاً افراد مخالف در مجلس از نخبگی ایشان صحبت کردند و 

گفتند که ما در مجلس به کمک این نخبگان نیاز داریم. از سوی دیگر 

دو وزیر کابینه آقای پزشــکیان از مجلس خارج شــدند به همین دلیل 

نمایندگان ترجیح دادند که صندلی بیشتری در مجلس خالی نشود.
Ó 

 چــرا در دوره هــای قبلــی نمایندگان به دولــت رفتند و 

حساسیت خالی ماندن صندلی ها وجود نداشت.

خط و مشــی مجالس قبل متفاوت بوده اســت. 

قطعاً ایــن مجلس بــا مجالس دیگــر متفاوت 

اســت و ما دوست داشتیم فردی که مورد نظر 

رئیس جمهور است در کنار ما باشد.

روح الله لک  علی آبادی نماینده درود و ازنا:

فرد مورد علاقه پزشکیان را کنارمان نگه داشتیم

بســیاری از کارشناســان و فعالان حوزه سیاســت بر ایــن عقیده اند که 

دخالت نمایندگان در انتخاب اســتانداران با اصل تفکیک قوا که قانون 

اساســی بر آن تاکید داشته تناقض دارد. اما بسیاری از نمایندگان آن را 

در راستای وفاق با دولت می دانند. غلامحسین زارعی، نماینده دشتی و 

تنگستان درباره موضوع وفاق و معرفی استانداران توسط نمایندگان با 

هم میهن گفت وگو کرد که در زیر آمده است:

Ó 

 نوع رفتار نمایندگان به گونه ای بوده است که آنها را متهم به دخالت 

در انتصــاب اســتانداران کردنــد و آن را خدشــه به اصــل تفکیک قوا 

دانسته اند؛ تحلیل تان در این زمینه چیست؟

ما قائل به تفکیک قوا هســتیم و باید در عمــل آن را رعایت کنیم. اما این 

تفکیک قوا به معنی جدایی ســه قوه نیســت به طوری که هر قوه 

به صورت بخشــی عمل کند و راه خــودش را برود. مجلس یک 

جایگاه نظارتی دارد و بر اساس این جایگاه می تواند بر عملکرد 

دولت نظارت داشــته باشــد. در حقیقت معتقدم مجلس باید 

نظارت های تقنینی خود را داشــته باشــد. تــا جایی که من 

خبر دارم معمولاً دولت ها از نمایندگان نظر مشورتی 

می گیرنــد. ما نظر مشــورتی خــود را به دولت 

اعلام می کنیم چراکه هماهنگی و تعامل در 

استان ها یکی از ضروریات است.
Ó 

 این مشورت ها دولتمردان را بدهکار 
نمایندگان نمی کند؟

فکر نمی کنم این اتفاق بیفتد. ما نماینــدگان دغدغه های مردم را داریم و آنها 

را منعکس می کنیم. وقتی اســتاندار هم انتخاب شود دنبال عزل و نصب ها یا 

دخالت نیستیم اما قطعاً ما دغدغه های حوزه انتخابیه خود را منعکس می کنیم 

و استاندار نیز باید دغدغه مردم را داشته باشد. 
Ó 

 نماینــدگان مجلس از دغدغه مردم و وفاق بــا دولت می گویند اما به 

اســتعفای عبدالکریم حســین زاده که یکی از گزینه هــای مورد بحث 

درباره وفاق با توجه به اینکه کرد و اهل سنت بود، رای نمی دهند. به نظر 

شما چرا نمایندگان برای رفتن حسین زاده به دولت همکاری نکردند؟

ما در مجلس جهت همراهی با دولت رای بالایی و در حقیقت یک رای تاریخی 

به همه اعضای کابینه دادیم. به نظرم این رای بالا تا حالا سابقه نداشته است. 

ما همراهی خود را ثابت کردیم و از دولت انتظار داریم که این وفاق در استان ها 

هم شکل بگیرد. عدم پذیرش استعفای آقای حسین زاده نظر خود نمایندگان 

بود. این اتفاق سازماندهی شده نبود؛ آن هم جهت همراهی نکردن دولت. 

ســمت و سوی مجلس مذهبی نیست و بیشتر بحث کارآمدی، کارایی و 

اثربخشی مدنظر مجلس است و این تحلیل را قبول ندارم.
Ó 

 بهترین راه  ایجاد وفاق با رعایت و پایبندی به تفکیک قوا چیست؟ 

تفکیک و ارتباط بین قوا در قانون اساســی مشخص شده است. 

اگــر همه در ایــن چارچوب حرکت کنیم مشــکلی پیش 

نمی آید. البته یادمان باشد که هیچ قوه ای نمی تواند به 

صورت جزیره ای عمل کند. چند وقت دیگر قرار است 

بودجه به مجلس تقدیم شود. حتماً باید هماهنگی و 

تعامل بین مجلس و دولت ایجاد شود. 

غلامحسین زارعی نماینده دشتی و تنگستان:

هماهنگی در استان ها از ضروریات است

غیرهمسویی و احتمال عدم همراهی ها مهر تایید زد. آن هم در 

شرایطی که انتصاب حسین زاده در جایگاه معاونت رئیس جمهور 

تلاش بــزرگ دولت برای ایجــاد وفاق ملــی و کاهش نارضایتی 

اهل سنت ایران در حوزه شهروندی و در مسیر تحقق یک وعده 

انتخاباتی مســعود پزشــکیان بــود؛ اگرچه دلایلــی در این بین 

نمایندگان مطرح کردند که بنابر واکنش های پسینی آن از سوی 

چهره های مختلف چندان مورد قبول واقع نشد و کمتر مواردی 

در گذشته بوده است که مجلس با نپذیرفتن استعفای نمایندگان 

ســد راه فعالیت آن نماینده در ســمت دیگر شوند. از جمله این 

موارد می توان به اســتعفای علیرضا زاکانی برای تصدی ســمت 

شــهرداری با وجود انتقادات و ایرادات بســیار درباره غیرقانونی 

بودن قرار گرفتن او در این ســمت، در مجلس یازدهم، استعفای 

امیرحسین قاضی زاده هاشمی برای تصدی سمت ریاست بنیاد 

شــهید در مجلس یازدهم،  استعفای کاظم جلالی برای تصدی 

سمت سفیر ایران در روسیه در مجلس دهم، استعفای داریوش 

اسماعیلی برای تصدی سمت معاونت وزارت صمت در مجلس 

نهم، استعفای مهدی سنایی برای تصدی سمت سفیر ایران در 

روسیه در مجلس هشتم، استعفای سیدمحمدرضا میرتاج الدینی 

برای تصدی ســمت معاونــت امور مجلس در مجلس هشــتم، 

استعفای سیداحمد موســوی برای تصدی سمت معاونت امور 

حقوقی و مجلس رئیس جمهور در مجلس هفتم اشــاره کرد که 

همه با موافقت مجلس همراه شد و در نتیجه مجلس در تعاملی 

مناسب حداقل در ابتدای راه برای دولت مانع تراشی نکرد.

البته عدم همراهی مجلس با دولت به همین موضوع محدود 

نمی شــود؛ اخیراً اظهارنظرهایی درباره دخالت مجلســی ها در 

انتصابات دولت به ویژه در حوزه تعیین اســتانداران مطرح شده 

است؛ مثلاً آذر منصوری، رئیس جبهه اصلاحات در گفت وگویی 

به این موضوع اشــاره کرده که »اعمال فشار برخی از نمایندگان 

مجلس قانونگذاری به دولت چهاردهم در انتصابات جدید به ویژه 

در استانداری ها برخلاف اصول قانون اساسی و موازین و قواعد 

تفکیک قوا است و نام این رفتار هرچه هست، وفاق نیست. این 

حق قانونی دولت جدید اســت که مدیران متناســب با گفتمان 

خود به کار گیرد.« و همچنین شایعاتی حول این موضوع مطرح 

می شود که موجب نگرانی سایرین نیز شده است؛ چنانچه حسن 

رسولی، فعال سیاسی اصلاح طلب نیز درباره احتمال آن چنین 

گفته اســت:»هر نوع مطالبه ســهم خواهانه از سوی نمایندگان 

مجلس مبنی بر اینکــه قوه مجریه باید اســتانداران و مدیران را 

مطابق میل آنان انتخاب کند، براساس اصل ۵۷ قانون اساسی، 

مغایر با قانون اســت.  دولت باید با رویکــردی قاطع و مبتنی بر 

اصول قانونی، از این مداخلات جلوگیری و بر استقلال قوا تأکید 

کند. اگر نماینــده ای انتظار دارد که فرمانــدار حوزه انتخابیه او 

براساس میل او منصوب شود، باید آماده باشد که در فرآیندهای 

قانونی نیز به طور مؤثر مشــارکت کند. این رویکرد هوشمندانه و 

تفکیکی می تواند به ایجاد هماهنگی بین ســه قوه در ســطوح 

مختلف تقســیمات کشــوری کمک کند. هر نوع مداخله ای که 

این فرآیند منطقی را خدشه دار کند، به نظر من، به هرج و مرج و 

اختلال در نظام حکمرانی کشور خواهد انجامید.«

دخالت نمایندگان در انتصاب استانداران و فعالیت قوه مجریه 

داستان این دولت و مجلس نیست؛ روزنامه جوان در شهریورماه 

1۴۰۰  بــه همین موضوع پرداخته بــود. در ابتدای مطلبش هم 

چنیــن آورده:»ورود نمایندگان مجلس به کار اجرایی خطر دارد. 

این هشدار رهبر انقلاب، حضرت آیت الله خامنه ای به نمایندگان 

مجلس اســت. حالا، اما گاه زمزمــه، گاه توئیت و گاه حرف های 

جلسات پشت پرده شنیده می شود که حکایت از دخالت و اعمال 

فشــار های غیرمســتقیم برخی نمایندگان به دولت برای عزل و 

نصب هــا در دولت جدیــد دارد... برخی نمایندگان، اما کم توجه 

به هشدار و توصیه رهبر، مسیر دیگری را می پیمایند. در موضوع 

اســتانداران و وزارت کشــور این موضوع پررنگ تر است و رهبری 

هم به تجربه، این را می دانســتند که در صحبت خود مشــخصاً 

از این ســمت ها نام بردند.« حالا باردیگــر به نظر می آید؛ چنین 

دخالت هایی به میان آمده است؛ که برخی چهره ها که کمابیش 

از فعالیت دولت باخبر هستند ابراز نگرانی می کنند و در این بین 

به نظر می رسد آنچه در حال وقوع است؛ چیزی فراتر از اظهارنظر 

و مشورت از سوی نمایندگان و مجامع استانی برای کمک به دولت 

در انتصاب گزینه مناسب است، که برخی از آن سخن گفته اند.

تفکیک قوا و تعامل دولت و مجلس دو مقوله ای است که باید 

نمایندگان و همچنین دولتمردان نسبت به آن دقت لازم را داشته 

باشــند. بر اســاس قانون اساســی ما و البته براساس همان بال 

جمهوریت که نماد دموکراسی خواهی در فضای سیاسی است، 

هیچ یک از قوا نباید نفوذ و اقتدار بر دیگری داشــته باشد و عملًا 

تبدیل شدن مجامع استانی  به اهرم فشار بر دولتمردان در تعیین 

افراد در سمت های مختلف معضلی است که گویا همه دولت ها 

قرار اســت با آن دســت و پنجه نرم کنند. پــس در انجام وظایف 

قانونی انتظار می رود، قوای گوناگون در مسیر حفظ تفکیک قوا و 

انجام وظایف گام بردارند و بر تقویت آن همت داشته باشند. 

وفاق از آن کلماتی اســت که هر کســی می تواند آن را تفســیر به 

نفع خود کند. بخشــی از مجلس هم وفاق را در معرفی افراد در 

انتصابــات می داند نــه در رای به رفتن عبدالکریم حســین زاده 

بــه دولــت. رمضانعلــی ســنگدوینی، نماینــده گــرگان و آق قلا 

اما از آنهایی اســت کــه در راســتای وفاق ملی با گفتــن »4-4« 

بــه حســین زاده رای داد تا وارد دولــت شــود. او در گفت وگو با 

هم میهن این دو مسئله را بررسی کرد که در ادامه می آید:

Ó 

 شــایعاتی مبنی بر دخالت نمایندگان در تعیین اســتانداران 

وجود دارد و البته در دفاع از این رخداد  برخی معتقدند دولت 

باید در انتصابات با مجلس هماهنگ شود و آنها این را برابر وفاق 

می نامند. تحلیل شما از این شرایط چیست؟

پزشــکیان، رئیس جمهــور و مومنــی، وزیر کشــور اعلام کردنــد ما با 

نمایندگان مشــورت می کنیــم. نمایندگان هم باید با ما وفاق داشــته 
باشند. 
Ó 

 عدم رای به استعفای حسین زاده در راستای وفاق بود؟

من به اســتعفای ایشــان رای دادم و با صدای بلند »۴-۴« کردم چون 

می دانستم ایشان توانمند است.
Ó 

 قرار بود مجلس و دولت وفاق داشته باشند. با این وجود چرا 

برخی از نمایندگان مسعود پزشکیان را به ضعیف عمل کردن در 

سازمان ملل متهم و اعلام کردند که نطق ضعیف او به اسرائیل 

جرات داد که حملات خود را گسترده تر کند؟

من پزشکیان را می شناسم. انسانی است همراه ولی فقیه زمان. او جزو 

معدود رؤسای جمهوری بود که در تنفیذ و تحلیف کامل صحبت کرده 

است و در مقابل ظلم آمریکا و رژیم صهیونیستی قاطع ایستاده است. 

ما امروزه به وفاق ملی نیاز داریم تا بتوانیم در مقابل دشمن، مشکلات 

اقتصادی، تولید و معیشتی مردم را حل کنیم. من این حرف ها را قبول 

ندارم. ما تابع ولایت هستیم و ایشان گفتند موفقیت دولت موفقیت همه 

اســت. زمانی آمدن یک رئیس جمهور به مجلس یک سال و نیم طول 

کشــید و بعد هم نیامد. پزشــکیان اما راحت به مجلس می آید چراکه 

نماینده مجلس بوده و به دنبال همدلی است.
Ó 

 اما رفتار برخی نمایندگان در راســتای این است که پزشکیان 

هم دیر به مجلس بیاید. وقتی یکی از نمایندگان به پزشــکیان 

توهین می کند غیر از این برداشت می کنید؟

من به آن نماینده معترض شــدم که ایشان – پزشکیان – رئیس جمهور 

کشــور اســت و هر زمانی که بخواهد می تواند به مجلس بیاید. ایشان 
امتحان پس داده است.

 رمضانعلی سنگدوینی 
نماینده گرگان و آق قلا:
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مضمون و  پیام نمازجمعه

سرمقاله

 خطابـه  
آرامش بخش

 تاثیر یک سال جنگ 
بر روابط آمریکا و اسرائیل

 ارزیابی کارشناسان سیاسی 
از سخنان رهبری در نمازجمعه دیروز

تحلیلگران بین المللی بررسی کردند:

با توجه به اتفاقات اخیر و حملات سنگین اسرائیل 
به مناطق مسکونی ضاحیه بیروت و ترورهای پیاپی 
رهبــران حزب الله و ســپس اقدام ایران در پاســخ 
قابل انتظار بــه این اقدامات، منطقــه در وضعیت 
ملتهبی قرار داشــت و همچنان نیــز این التهاب 
دیده می شود و ناظران مترصدند که واکنش نهایی 
اسرائیل و غرب را ببینند. واکنشی که ابتدا تصور 
می رفت به ســرعت انجام خواهد شد؛ ولی معلوم 
شد که اســرائیل بدون هماهنگی با ایالات متحده 
نمی تواند اقدام مســتقلی کند؛ بنابرایــن، دنبال 
انجام هماهنگی های لازم با آمریکایی ها هســتند. 
این پاسخ می تواند تحریک کننده باشد و شرایط را 
حاد و بحرانی تر کند. همچنین، می تواند به معنای 
آتش بس اعلام نشده باشد. در هر حال، جامعه ایران 
نیاز داشت که از ســوی مقام رهبری اعلام موضع 
رسمی و نیز روحیه بخشی نماید و فضای جنگی و 

12 نگرانی موجود را بشکند. 


